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 Bács-Kiskun Vármegyei Horvát Önkormányzat 
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JEGYZŐKÖNYV 

 

a Bács-Kiskun Vármegyei Horvát Önkormányzat 

2023. október 24-én 1630 órakor kezdődő közmeghallgatásáról 

 

Helye: Baján, a Bajai Nemzetiségi Központ épületében (6500 Baja, Szabadság út 23.) 

 

Jelen van: Sibalin József elnök 

Matos Anna elnökhelyettes 

Anisity Ferenc képviselő 

Filákovity Mladen képviselő 

Dódony Anikó képviselő 

Filákovity Ildikó képviselő 

Papp Orsolya nemzetiségi referens, Bács-Kiskun Vármegyei Önkormányzati 

Hivatal 

dr. Svircevic Nikola vármegyei aljegyző, Bács-Kiskun Vármegyei Önkormányzati 

Hivatal 

dr. Bajmócyné dr. Balázs Tímea vármegyei jegyző, Bács-Kiskun Vármegyei 

Önkormányzati Hivatal 

Szolga József meghívott, horvát nemzetiségi szószóló 

Gugán János meghívott, Országos Horvát Önkormányzat Elnöke 

Osztrogonácz József meghívott, Magyarországi Horvátok Szövetségének Elnöke 

dr. Welchner Edit jegyző, Dusnoki Polgármesteri Hivatal 

Pozsonyi Dávid Dusnoki Horvát Önkormányzat elnöke 

Bogárdi Eszter Dusnoki BHKC igazgató helyettese 

Filákovity Anna Hercegszántói Horvát Önkormányzat képviselője 

Harangozó Márton Kalocsai Horvát Önkormányzat képviselője 

Koller Sándor Garai Horvát Önkormányzat képviselője 

Kubatov Márton Garai Horvát Önkormányzat elnöke 

Turcsik Erika Bácsalmási Horvát Önkormányzat képviselője 

Kispál Róbert Bácsalmási Horvát Önkormányzat képviselője 

Dódony Lászlóné Bácsalmási Horvát Önkormányzat képviselője 

Petrekanics Valéria Bácsalmási Horvát Önkormányzat elnöke 

Balatinácz István Hercegszántói Horvát Önkormányzat elnöke 

Markovics Józsefné Országos Horvát Önkormányzat elnökhelyettese 

 Francsovics Ferencné Bácsbokodi Horvát Önkormányzat elnöke 

 Ispánovity Gergelyné Katymári Horvát Önkormányzat képviselője 

 Balázsics Lászlóné Katymári Horvát Önkormányzat elnöke 

 

 

Sibalin József elnök köszöntötte a megjelenteket a közmeghallgatáson. Külön köszöntötte 

Gugán Ivánt, az Országos Horvát Önkormányzat Elnökét, Szolga József parlamenti szószólót, 

Osztrogonácz Józsefet, a Magyarországi Horvátok Szövetségének Elnökét, dr. Bajmócyné dr. 
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Balázs Tímea vármegyei jegyzőt, és dr. Svircevic Nikola vármegyei aljegyzőt valamint a 

megjelent vendégeket.  

Megállapította, hogy a testület 6 fővel határozatképes. 1 fő, Ivó Mária jelezte, hogy 

Horvátországban tartózkodik, ezért nem tud jelen lenni az ülésen.  

Jegyzőkönyv vezetőnek Papp Orsolyát javasolta, jegyzőkönyv hitelesítőnek Dódony Anikót. 

A képviselők a javaslattal egyetértettek. 

 

 

Sibalin József elnök elmondta, hogy szeretne egy rövid beszámolót tartani a Bács-Kiskun 

Vármegyei Horvát Önkormányzat 2023. évi eddig megvalósult és még hátralévő 

rendezvényeiről. A vármegyei horvát önkormányzat összefogja a különböző kultúrákat és 

népcsoportokat, ez a legfontosabb feladatuk. Képviselőik is minden régióból vannak. 

Nagy előrelépés volt, amikor létrejött a társulás, amelyhez a vármegye horvát 

önkormányzatainak nagy része már csatlakozott. Akik még nem tették, azok előtt is nyitva a 

lehetőség, bármikor csatlakozhatnak, ehhez mindenfajta segítséget megadnak a képviselők is, 

és a hivatal dolgozója is. Ezt a társulást az Országos Horvát Önkormányzat is támogatja minden 

évben egy jelentős összeggel. Véleménye szerint ez egy jól bevált dolog már évek óta ebben a 

formában. 

Ezen a társuláson keresztül, és ezen felül is támogatják az oktatási, vallási, sport és néptánci 

rendezvényeket. 

Az idei évben eddig megvalósított rendezvények: 

- Testvértelepülések Találkozója Garán 2023. március 04-én közös szervezésben a 

Horvát Önkormányzat Garával 

- Részvétel Pécsett az Országos Horvát Önkormányzat által szervezett horvát kispályás 

labdarúgó bajnokságon a hercegszántói csapat képviseletében /április 22-én/ 

- Bács-Kiskun Megyei Általános Iskolai Horvát Tanulók Találkozója Bátyán 2023. 

április 28-án a Horvát Önkormányzat Bátyával közös szervezésű rendezvény 

- Országos Tamburafesztivál Baján 2023. május 06-én közös szervezésben az Országos 

Horvát Önkormányzattal 

- Katymáron Bunyevác nap szervezése 2023. június 03-án közös szervezésben a 

Katymári Horvát Önkormányzattal 

- Baján Szent Antal napi búcsú és Márkó nap 2023. június 03-án és 11-én közös szervezés 

a Bajai Horvát Önkormányzattal 

- Bács-Kiskun Vármegyei Horvát Horgászverseny Bátyán 2023. június 10-én közös 

szervezésben a Horvát Önkormányzat Bátyával 

- Antunovity Nap Kalocsán 2023. június 18-án közös szervezésben a Horvát 

Önkormányzat Kalocsával   

- Hármas Határ Horvát Zarándoklat Hercegszántón 2023. szeptember 02-án közös 

szervezésű program a Hercegszántói Horvát Önkormányzattal   

- Mala Gospa - Kisasszony napi búcsú – Bátyán 2023. szeptember 08-án közös 

szervezésben a Horvát Önkormányzat Bátyával 

- Bácskai Horvátok Szüreti Rendezvénye Csávolyon 2023. szeptember 30-án közös 

szervezésben a Bácskai Horvátok Kult.Központjával, a Csávolyi Horvát 

Önkormányzattal, a Felsőszentiváni Horvát Önkormányzattal és a Bácsbokodi Horvát 

Önkormányzattal 

- „Kórustalálkozó” nemzetiségi rendezvény Katymáron 2023. október 07-én közös 

szervezésben a Katymári Horvát Önkormányzattal 
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Sibalin József elnök elmondta, hogy mindegyik meghirdetett rendezvény sikeresen 

megvalósult az idei évben is. Elmondta, hogy általában a Bács-Kiskun Vármegyei Horvát 

Önkormányzat olyan rendezvényeket támogat - és ebben a tárgykörben régebb óta van 

határozatuk, amelyik nem csak helyi jellegű rendezvényt takar, hanem ahol több horvát 

önkormányzat összefogásával valósul meg, több önkormányzatot ölel fel és a rendezvényen 

részt vevők létszáma is ezt tükrözi. Nem csak egy rétegét a társadalomban hanem a sportot, 

a focit, a horgászatot, a kulturális rendezvények, a csoportok támogatását is előtérbe 

helyezik, vagy oktatással kapcsolatos rendezvényt is támogatnak. Versenyeket is 

támogatnak például amit  a könyvtár minden  évben megszervez, ugyanakkor énekkari 

találkozókat is megemlíthetné, ami nagyon fontos, hogy a horvát énekkarok is elsősorban 

egyházi jellegű, de nem csak egyházi énekkarok találkozóját is támogatták.  

Az idei évben még tervezett rendezvények: 

- 2023. november 18-án Bácsalmáson Antunovity emléknap közös szervezésben a 

Bácsalmási Horvát Önkormányzattal  

- 2023. december 02-án X. Tamburafesztivál közös szervezésben a Dusnoki Horvát 

Önkormányzattal  

Sibalin József elnök elmondta, hogy az idei évben is számos rendezvény szervezéséhez adtak 

anyagi támogatást: 

-  Katymáron Bunyevác nap szervezése 2023. június 03-án a Katymári Horvát 

Önkormányzat által 

- Sokac Horvátok Országos Szervezetének 55. évfordulójának támogatása 2023. október 

14-én 

- Ady Endre Városi Könyvtár horvát nyelvű szavalóversenyének támogatása 

Sibalin József elnök elmondta, hogy az idei évre vonatkozóan két pályázat lett beadva a Bethlen 

Gábor Alapkezelőhöz, mindkettő elbírálása pozitív lett, a pénzt már megkapták; 

- Horvát gyerekprogramok címmel 600.000 Ft - 2 alkalmas horvát gyermekszínház, 

horvát nyelvet tanulók találkozója, horvát nyelvet tanulók vetélkedője 

- Bácskai horvátok szüreti ünnepsége rendezvény költségeihez 300.000 Ft 

 

A Bácskai Horvátok Kulturális Központjával az együttműködés folyamatos. Számtalan közös 

szervezésű rendezvényük volt már az idei évben, már visszatérő jellegűek is -a Bácskai 

horvátok szüreti ünnepsége, vármegyei horvát tanulók vetélkedője - és még lesznek is az idén. 

Továbbra is szorosan együttműködnek a rendezvények szervezésében. 

Az Országos Horvát Önkormányzat a tavalyi évi támogatásról szóló elszámolásukat elfogadta, 

ezért az idei évre vonatkozó 1.000.000 Ft támogatást megkapták. 

 

Sibalin József elnök megköszönte a figyelmet, és átadta a szót Gugán Ivánnak, az Országos 

Horvát Önkormányzat Elnökének. 

 

Gugán Ivan megköszönte a felkérést a tájékoztató előadásra, és köszöntötte a jelenlévőket. 

Elmondta, hogy megjelentek a népszámlálási adatok. Országos szinten 15%-kal kevesebb 

horvát van mint előzőleg, de ugyanez a helyzet a többi nemzetiségnél is. Az volt az általános 

tapasztalat, hogy inkább a népszámlálóknál vallották magukat nemzetiségnek, mint akik 

interneten töltöttek ki a kérdőívet. Bácskában 2169-en vallották horvátnak magukat, a 

bunyevácokat nem vették külön nemzetiségnek, őket is a horvátokhoz sorolták. Bácskában a 
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jelenlegi 13 horvát önkormányzatnál több önkormányzat is alakulhat jövőre, mert Tompán, 

Vaskúton és Kiskunhalason is 25 fő felett volt a létszám. 16 településen van 25 fő felett. Baja 

548 fő, Bácsalmás 101 fő, Bátya 146 fő, Csávoly 71 fő, Csikéria 36 fő, Dusnok 248 fő, Gara 

152 fő, Hercegszántó 216 fő, Kecskemét 117 fő, Katymár 90 fő. 

A csökkenés oka valószínű az elköltözés, a fiatalok elmentek. Budapesten nőtt a horvátok 

létszáma, sokan külföldre költöztek az országból. Budapesten egy kerület kivételével 

alakithatnak horvát önkormányzatot. Pécsen nőtt meg a horvátok létszáma legjobban, ott 

vannak a legtöbben. 

Kubatov Márton meghívott elmondta, hogy az anyanyelv elveszett, kevesen jelölték be. 

Egyedül Pécsett nőtt meg a horvátok száma. Elmennek az emberek nyugatra. Garáról is 

elköltöztek. 

Gugán Ivan elmondta, hogy Gradistyében  4-szer többen laknak mint eddig, de a horvátok 

száma csökkent. Az idősebbek vallották inkább magukat horvátnak, A fiatalok inkább csak a 

kultúrához kapcsolódóan vállalták horvátságukat. 

Balatinácz István meghívott elmondta, hogy a fiatalok elköltöznek, a mostani számok szerinte 

reálisak Hercegszántón, a 11 évvel ezelőtti nem volt reális szerinte náluk.  

 

Sibalin József elnök megköszönte a tájékoztatást Gugán Ivannak, és átadta a szót Szolga József, 

parlamenti szószólónak. 

 

Szolga József elmondta, hogy a nemzetiségi választások egyidőben lesznek az Európai Uniós 

választásokkal és a települési polgármesteri, képviselői választásokkal; 2024. június 09-én 

kerülnek megtartásra. Napvilágot láttak a népszámlálási adatok. Annak ellenére, hogy a 

horvátok száma csökkent, sikeresnek tekinthetik a népszámlálást, hiszen 137 helyen lehet 

horvát nemzetiségi önkormányzatot alakítani. Lényeges dolog, hogy bár a kormány meg akarta 

változtatni, de megmarad a 25 fő limit önkormányzat alakításhoz. Van egy kedvezmény is, azon 

a településen, ahol előzőleg már működött horvát nemzetiségi önkormányzat, ott elegendő 20 

fő kinyilatkozása, hogy horvátnak vallja magát, illetve ha van a településen nemzetiségi 

köznevelési intézmény, akkor nem szükséges a 20 fő megléte sem. 

A választáshoz szükség van a választókra is, nagykorú választóknak regisztrálni kell a választói 

névjegyzékbe. Ők ajánlhatnak, az ajánlóíveket ők írhatják alá. A választói névjegyzék nyitott 

bárki számára, de aki már egyszer regisztrált, annak nem kell még egyszer ezt megtennie. 

Bácskában a Magyarországi Horvátok Szövetsége lesz a jelölőszervezet, ez eddig is így volt, 

mindenkit a Szövetség jelölt. 

Jelen adatok szerint 10.000 fő felett van a horvát névjegyzékben regisztráltak száma, az 

Országos Horvát Önkormányzat 31 mandátummal fog rendelkezni. Örömteli, hogy a 137 helyi 

horvát önkormányzat alakítása mellett 7 területi horvát önkormányzat is alakulhat, hiszen ha 

egy vármegyében a települési önkormányzatok száma meghaladja a 10 darabot, akkor alakulhat 

területi önkormányzat. Erre lehetőség Győr-Sopron, Vas, Zala, Somogy, Tolna, Baranya és 

Bács-Kiskun vármegyében lesz lehetőség, illetve a fővárosban 23 kerületből 22-ben lehet 

horvát önkormányzatot alakítani. 

 

Sibalin József elnök megköszönte a tájékoztatást Szolga Józsefnek, és átadta a szót 

Osztrogonácz Józsefnek, a Magyarországi Horvátok Szövetségének Elnökének. 

 

Osztrogonácz József üdvözli a jelenlévőket, először is megköszönte a tagdíjak befizetését. A 

Dombóváron megtartott éves közgyűlésen elhangzott, hogy elnökség feladata a választásokkal 

kapcsolatos dolgok lebonyolítása. Jó hír, hogy minden régióból vannak elnökségi tagjaik, az 

Országos Horvát Önkormányzatban is többségben vannak a képviselőik. A nagypolitikával 

nem kívánnak foglalkozni, céljuk, hogy minél többen legyenek, és végezhessék a dolgukat. A 
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lényeg, hogy minél több választójuk legyen. Elmennek minden településre és beszélnek a 

jelöltekkel, megadnak nekik minden segítséget. Ez így volt az előző ciklusban Bácsbokodon is. 

Javasolja, hogy most menjenek el Vaskútra, Tompára és Kiskunhalasra is.  

Azt most nem részletezné, hogy az Országos Horvát Önkormányzatnál hogyan lesznek leosztva 

a mandátumok térségek szerint. Fontos, hogy nyelvtudás legyen, hiszen anyanyelven folynak 

az ülések, értekezletek. A szakmaiságot is nézni kell, szükség van a pedagógusokra is, de a 

jogászokra, pénzügyi emberekre is. Legyen tekintélye annak az embernek a saját közösségében. 

Azt mindenki maga dönti el, hogy helyi szinten kik lesznek a jelöltek. Amibe beleszólnak, az 

az országos közgyűlés. De ha bárhol szükség van segítségre, akkor szóljanak, és elmennek az 

adott településre. 

Petrekanics Valéria elmondta, hogy üdvözli ezt a döntést, hogy a Szövetség helyi szinten nem 

szól bele a jelöltállításba, de Bácsalmáson már pont ebből volt baj, hogy hiába állt össze az 5 

jelölt, a tudtukon kívül bejelentkezett még 3 jelölt. 

Osztrogonácz József elmondta, hogy megnézik, ki mit tett eddig a közösségért, olyannak nem 

írják alá a jelölését, aki nem méltó arra, hogy képviselő legyen. 

Gugan Ivan elmondta, hogy ne csak 3 vagy 5 jelöltben gondolkodjanak, kellenek póttagok is. 

Ebben a ciklusban 3 horvát önkormányzatnak kellett megszűnnie, mert a képviselők közül 

valaki más településre költözött, vagy meghalt, és nem volt helyükre plusz jelölt. Tehát 

minimum egy tartalék jelölt is kellene az ilyen vészhelyzetekre. 

 

Sibalin József elnök megköszönte a tájékoztatást Osztrogonácz Józsefnek, és átadta a szót dr. 

Bajmócyné dr. Balázs Tímea vármegyei jegyzőnek. 

 

dr. Bajmócyné dr. Balázs Tímea vármegyei jegyző mint a területi választási iroda vezetője 

szeretne néhány dolgot mondani. Bármilyen kérdés, segítség esetén hozzá vagy kollégáihoz, 

illetve a települések jegyzőihez - akik a helyi választási irodát vezetik- is nyugodtan 

fordulhatnak. Ez a választás egy új helyzet lesz mindenki számára, hiszen több választást is 

bonyolítanak egyszerre, ez nagyon sok szervezést igényel majd, de a választóktól, a 

jelölőszervezetektől is igényel türelmet, megértést, hogy milyen szabályok szerint fognak 

eljárni ezen a választáson. A legfontosabb információk már elhangzottak. Egyrészt az, hogy 

nem változik a települési nemzetiségi önkormányzatok állításához szükséges létszám. A másik 

fontos dolog a névjegyzékkel kapcsolatos; azt, hogy valaki nemzetiségi választópolgárként 

kívánja magát nyilvántartásba vetetni, ez egy külön eljárást igényel. Ezt egészen a választást 

megelőző 9. napig lehet megtenni, illetve addig lehet visszavonni. Lehet cserélni is a 

nemzetiségi hovatartozást, kivéve a jelölteknél. Jelölt nem lehet az, aki a megelőző választáson 

más nemzetiség jelöltje volt.  

Mindenki ott választ, ahol a lakóhelye van, illetve ha a választás kitűzését megelőző 30. napig 

tartózkodási helyet létesített, és ezt a tartózkodási helyet fenntartja a választás napjáig –a 

lakcímkártyán a tartózkodási hely tartalmaz egy lejárati dátumot-, akkor ez az átjelentkezés 

lehetősége, csak ott lehet szavazni, más átjelentkezésre nincs lehetőség.  

Ennél a választásnál nem igaz az, ami az országgyűlési választásnál, hogy listára nem szavazhat 

az, aki a nemzetiségekre szeretne szavazni, hanem részt vesz minden egyéb választásban is. 

Ami érdekes lesz a korábbiaktól eltérően, hogy egy névjegyzéket fognak szavazatszámláló 

bizottságok vezetni, az egy névjegyzék tartalmazni fogja, hogy ki milyen választásban vesz 

részt, egy helyen kell a névjegyzéket aláírni. a szavazólapok különböző színűek lesznek, hogy 

jól lehessen velük a számláláskor dolgozni. 

A nemzetiségi jelölőszervezetek nem delegálhatnak a szavazatszámláló bizottságokba, viszont 

megfigyelőt lehet a szavazóhelyiségekbe küldeni.  
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Sibalin József elnök megköszönte a tájékoztatást dr. Bajmócyné dr. Balázs Tímea vármegyei 

jegyzőnek. Megkérdezte, hogy az elhangzottakkal kapcsolatban van-e valakinek kérdése? 

 

Sibalin József elnök elmondta, hogy november 16-án Nagykanizsán lesz az Országos Horvát 

Nap, a vármegyéből autóbusz lesz indítva a Szövetség finanszírozásában a létszám 

függvényében. Ezért kéri, hogy mihamarabb jelezzenek vissza a pontos létszámról Angélának 

vagy Mladennek vagy Osztrogonácz úrnak. 

 

 

Sibalin József elnök kérdezte, hogy van-e valakinek egyéb hozzászólása, észrevétele. 

Egyéb hozzászólás nem hangzott el, így Sibalin József elnök megköszönte a munkát és a 

nemzetiségi önkormányzat közmeghallgatást bezárta. 

 

 

 

 

 


